

**E V E N T**  
**C A L E N D A R**  
FOR THE



**2016**  
**PENCIL ART SOCIETY**  
INTERNATIONAL OPEN JURIED EXHIBITION

## CALENDAR

**SEPTEMBER 5-16, 2016:** Deadline for shipping accepted entries  
(instructions to be emailed to accepted artists)

**SEPTEMBER 17, 2016:** Award winners notified privately by email

**SEPTEMBER 27-28, 2016:** Hanging of accepted entries

**SEPTEMBER 29, 2016:** 2<sup>ND</sup> PAS International Open Juried Exhibition  
opens in Ottawa, ON, Canada

**OCTOBER 1, 2016:**  
**6:00 - 10:00 PM** Artists' Reception and Awards Ceremony

**OCTOBER 2, 2016:**  
**1:00 - 1:30 PM** Welcome Reception

**1:30 - 2:30 PM** 2<sup>nd</sup> PAS Biennial General Meeting

**3:00 - 5:00 PM** Workshop given by Allison Fagan, MPAS:  
"Painting Glass on Black Paper with Pencil"

**OCTOBER 11, 2016:** 2<sup>ND</sup> PAS International Open Juried Exhibition  
closes

**OCTOBER 12-31, 2016:** Artwork returned to artists

## GENERAL INFORMATION

Located at 310 St. Patrick Street in the heart of Canada's beautiful capital city, Ottawa, [Saint Brigid's Centre for the Arts](#) is a multidisciplinary venue for all kinds of artistic and cultural events. The Centre is housed in the magnificent spaces of Saint Brigid's Church, a former Irish Catholic church built in 1890. In honour of the church's rich Irish history, members of Ottawa's Irish community purchased the heritage building in 2007 to establish Saint Brigid's Centre for the Arts, home of the National Irish Canadian Cultural Centre. The space is now used for various social and cultural events, such as musical concerts, art exhibitions, fundraisers, conferences and private functions.

There is plenty of free parking in the parking lots adjacent to the Centre, which is open daily from noon until 8:00 PM (10:00 PM on October 1).

The Pencil Art Society's 2<sup>ND</sup> International Open Juried Exhibition, as well as the Pencil Power Conference events, will be held in the Kildare Room, which is located in the lower level of Saint Brigid's Centre.

This room features newly repointed original stone walls, beautifully renovated washrooms, gallery lighting and most importantly, versatility. The space is approximately 2500 square feet in area and is exceptionally adaptable to different events and is ideal for art exhibitions. Bar services are available. Please note that the space is not accessible by wheelchair.

The Exhibition opens at noon on September 29<sup>th</sup> and closes at 8:00 PM on October 11<sup>th</sup>. Saint Brigid's Centre for the Arts is open to the public daily from noon to 8:00 PM (open until 10:00 PM on October 1) and there is no charge for admission.

Forty-six artists from seven different countries will be exhibiting works that have been created using exclusively pencil media. In addition to having the opportunity to view more than sixty drawings from some of the world's foremost pencil artists, a selection of drawings by our esteemed guest judge, Denis Jacques, will also be on display.

The PAS 2016 International Open Juried Exhibition has something exceptional for everyone to enjoy! We can't wait to see you there!

## **SATURDAY, OCTOBER 1**

**6:00 - 10:00 PM**

**ARTISTS' RECEPTION & AWARDS CEREMONY**

**SAINT BRIGID'S CENTRE FOR THE ARTS, KILDARE ROOM**

The Artists' Reception & Awards Ceremony takes place between 6 and 10 PM in the Kildare Room of Saint Brigid's Centre for the Arts. The public is invited to mingle with the artists and the Pencil Art Society members.

The Awards Ceremony will start at 7:00 PM and will be hosted in both English and French.

A light buffet consisting of appetizers and finger foods, along with water, juice and wine, will be available throughout the evening.

We look forward to celebrating with you!

## **SUNDAY, OCTOBER 2**

**1:00 - 1:30 PM**

**PAS BOARD WELCOME RECEPTION**

**SAINT BRIGID'S CENTRE FOR THE ARTS, KILDARE ROOM**

Please join PAS President Alexandra Bastien, Vice-President Erica Lindsay Walker, Secretary Lissa Rachelle Robillard, Treasurer Vee Robillard and General Directors Carolyn Bain, Darlene Jordan Pfaff and Douglas Walker for a casual welcoming reception prior to our Biennial General Meeting.

We're looking so forward to meeting and chatting with you! Light refreshments will be available.

**1:30 - 2:30 PM**

**2<sup>ND</sup> PAS BIENNIAL GENERAL MEETING**

**SAINT BRIGID'S CENTRE FOR THE ARTS, KILDARE ROOM**

**EMAIL RSVP REQUIRED: [secretary@pencilartsociety.com](mailto:secretary@pencilartsociety.com)**

The second Biennial General Meeting of the Pencil Art Society will be held in the Kildare Room of Saint Brigid's Centre for the Arts. All PAS members will receive an emailed meeting notice that includes the agenda, at least two weeks in advance of the meeting.

To best serve our global membership, the Pencil Art Society has been created to serve its members equally across Nations and as such, the Executive is prepared to conduct the meeting virtually via Skype for those members unable to physically attend.

Any and all members in virtual attendance will be considered to be in formal attendance. All meetings will be formally chaired to allow for the recognition of all members in attendance at all such meetings. Instructions for virtual attendance will be included with the emailed meeting notice.

**3:00 - 5:00 PM**

**PAS WORKSHOP BY ALLISON FAGAN, MPAS - PAINTING GLASS ON BLACK PAPER WITH PENCIL**

**COST: \$35 (CAD)**

**EMAIL RSVP REQUIRED: [education@pencilartsociety.com](mailto:education@pencilartsociety.com)**

Allison Fagan, MPAS has been teaching coloured pencil for over twenty years to adults and young students alike. Her award-winning work has appeared in several cp books and magazines and is collected worldwide.

This workshop will allow the participants to trace and colour a rose in a glass tea cup on black Stonehenge paper.

Students should bring the following supplies:

- Prismacolor Premier pencils including colours:
  - 938 White
  - 914 Cream
  - 939 Peach
  - 994 Process Red
  - 930 Magenta
  - 924 Crimson Red
  - 937 Tuscan Red
  - 936 Slate Grey
  - 1005 Limepeel
  - 911 Olive Green
  - 904 True Blue
  - 1072 French Grey 50%
  - 941 Light Umber
  - 1034 Goldenrod
  - 943 Burnt Ocher
- pencil sharpener
- brush
- kneaded eraser

Reference photograph, encouragement and paper will be provided.

## COMING FROM OUT OF TOWN?

### [Ottawa International Airport](#)

[Radisson Hotel](#) – this 3 star hotel is located approximately 2.8 km from Saint Brigid's Centre for the Arts ([map](#))

[Sheraton Hotel](#) - this 3 star hotel is located approximately 2.0 km from Saint Brigid's Centre for the Arts ([map](#))

[Courtyard Marriott](#) - this 3 star hotel is located approximately 0.5 km from Saint Brigid's Centre for the Arts ([map](#))

[The Avalon Bed & Breakfast](#) - this B&B is located approximately 1.8 km from Saint Brigid's Centre for the Arts ([map](#))

[McGee's Inn Bed & Breakfast](#) - this B&B is located approximately 1.3 km from Saint Brigid's Centre for the Arts ([map](#))

## VISITOR'S GUIDE TO OTTAWA

Here's a fabulous [map](#) of the downtown core of Ottawa, which shows how to get to most of the following wonderful attractions in this beautiful city:

- [Byward Market](#)
- [National Gallery of Canada](#)
- [Notre Dame Basilica](#)
- [Parliament Hill](#)
- [Chateau Laurier Hotel](#)
- [Rideau Canal](#)
- [Bytown Museum](#)
- [Canadian Museum of Nature](#)
- [Canadian War Museum](#)
- [National Art Centre](#)
- [Library and Archives of Canada](#)
- [Supreme Court of Canada](#)
- [Haunted Walk](#)

**WITHIN A 15 MINUTE DRIVE OF DOWNTOWN OTTAWA**

- [Rockcliffe Park](#)
- [Canadian Aviation and Space Museum](#)
- [Rideau Hall](#)
- [24 Sussex](#)
- [Mud Lake](#)

**IN GATINEAU, JUST ACROSS THE OTTAWA RIVER**

- [Gatineau Park](#)
- [Canadian Museum of History](#)
- [Casino Lac Leamy](#)

# CALENDRIER D'ÉVÉNEMENTS

pour la



2016

**PENCIL ART SOCIETY**

**-L'art du dessin**

EXPO INTERNATIONALE AVEC JURY



## CALENDRIER

**SEPTEMBRE 5-16, 2016:** Date limite pour envoyer les oeuvres acceptées (instructions seront envoyés par courriel aux artistes sélectionnés)

**SEPTEMBRE 17, 2016:** Les gagnants sont avisés par courriel

**SEPTEMBRE 27-28, 2016:** Accrochage de l'exposition

**SEPTEMBRE 29, 2016:** La deuxième exposition internationale de la PAS débute au centre d'exposition à Ottawa, ON, Canada

**OCTOBRE 1, 2016:**

**18:00 - 22:00 PM** Cérémonie de remise des prix et vernissage

**OCTOBRE 2, 2016:**

**13:00 - 13:30 PM** Réception de bienvenue

**13:30 - 14:30 PM** 2 ième Réunion générale de la PAS

**15:00 - 17:00 PM** Atelier de dessin donné par l'artiste Allison Fagan, MPAS: "Peindre des effets de vitres avec des crayons sur papier noir". Voir explications de l'atelier plus bas

**OCTOBRE 11, 2016:** Fin de l'exposition

**OCTOBRE 12-31, 2016:** Retour des dessins aux artistes

## INFORMATION GÉNÉRALES

Situé au 310 rue St-Patrick, au coeur belle ville de la capitale du Canada, Ottawa, le Centre Saint Brigid pour les arts est un lieu pluridisciplinaire pour toutes sortes de manifestations artistiques et culturelles. Le Centre est situé dans les magnifiques espaces de l'église Saint-Brigid, une ancienne église catholique irlandaise construite en 1890. En l'honneur de la riche histoire de l'Irlande de l'église, les membres de la communauté irlandaise d'Ottawa, ont acheté le bâtiment du patrimoine en 2007 pour établir le Centre de Saint Brigid pour les arts , la maison du Centre culturel national irlandais canadien. L'espace est maintenant utilisé pour divers événements sociaux et culturels, tels que des concerts, des expositions d'art, des collectes de fonds, des conférences et des réceptions privées.

Il y a du stationnement gratuit à côté du centre, qui est ouvert tous les jours de midi à 20h00 (22h00 le 1 Octobre lors de la réception).

La deuxième exposition internationale avec jury de la PAS, ainsi que tous les événements prévus lors de la convention, auront lieu dans la salle de Kildare, qui est situé au niveau inférieur du Centre Saint Brigid.

Cette salle dispose de murs en pierre d'origine, possède un système d'éclairage et plus important encore, l'espace est polyvalent. L'espace est d'environ 2500 pieds carrés de superficie et est exceptionnellement adaptable à différents événements et est idéal pour des expositions d'art. Les services du bar sont disponibles. S'il vous plaît noter que la salle n'est pas accessible en fauteuil roulant.

L'exposition ouvre à midi le 29 Septembre et ferme à 20h00 le 11 Octobre. Centre Saint Brigid pour les arts est ouvert au public tous les jours de midi à 20h00 (ouvert jusqu'à 22h00 le 1 Octobre) et il n'y a pas de frais d'admission.

Quarante-six artistes de sept pays différents exposeront des œuvres qui ont été créées en utilisant exclusivement des médiums de crayon. En plus d'avoir la possibilité de voir plus de soixante dessins en compétition, une sélection de dessins par notre juge invité, Denis Jacques, sera également exposée.

L'événement aura quelque chose qui plaira pour tous les goûts! Nous avons hâte de vous voir là-bas!

## **SAMEDI, OCTOBRE 1**

**18:00-22:00**

**RÉCEPTION ET REMISE DES PRIX aux ARTISTES  
LE CENTRE SAINT BRIGID POUR LES ARTS, SALLE KILDARE**

La Réception et remise des prix aux Artistes aura lieu entre 18 et 22 h dans la salle Kildare du Centre Saint Brigid pour les arts. Le public est invité à se joindre aux artistes et les membres de la Pencil Art Society.

La cérémonie de remise des prix débutera à 19h00 et sera en anglais et en français.

Un buffet léger composé d'apéritifs et d'amuse-gueules ainsi que le vin, jus et eau seront disponibles tout au long de la soirée.

Nous sommes impatients de célébrer avec vous!

## **DIMANCHE, OCTOBRE 2**

**13-13:30**

**PETITE RECEPTION DE BIENVENUE  
LE CENTRE SAINT BRIGID POUR LES ARTS, SALLE**

Vous pouvez joindre la présidente de PAS Alexandra Bastien, la vice-président Erica Lindsay Walker, la secrétaire Lissa Rachelle Robillard, le Trésorier Vee Robillard et les directeurs généraux Carolyn Bain, Darlene Jordan Pfaff et Douglas Walker pour une réception d'accueil décontracté, avant notre assemblée générale.

Nous avons hâte de discuter avec vous! Des rafraîchissements seront disponibles.

**13:30 - 14:30**

**2<sup>ND</sup> DEUXIÈME RÉUNION GENERALE DE PAS  
LE CENTRE SAINT BRIGID'S POUR LES ARTS, LA SALLE KILDARE  
RÉSERVEZ VOTRE PLACE AU: [secretary@pencilartsociety.com](mailto:secretary@pencilartsociety.com)**

La deuxième Réunion biennale générale de PAS se tiendra dans la salle de Kildare du Centre Saint Brigid pour les arts. Tous les membres de PAS recevront un avis de convocation envoyé par courriel qui comprendra l'ordre du jour, au moins deux semaines avant la réunion.

Pour mieux servir nos membres à l'étranger, l'exécutif de PAS est prêt à mener la réunion virtuellement via Skype pour les membres qui ne peuvent assister physiquement.

Tous les membres présents virtuellement seront considérés comme étant présents formellement. Toutes les réunions seront officiellement présidées pour permettre la reconnaissance de tous les membres présents à toutes ces réunions. Les Instructions pour la participation virtuelle seront inclus dans l'avis de convocation envoyé par courriel.

**15:00 - 17:00**

**ATELIER DE DESSIN PAR ALLISON FAGAN, MPAS - PEINDRE DES EFFETS DE VITRES AVEC DES CRAYONS SUR PAPIER NOIR**

**COÛT: \$35 (CAD)**

**VEUILLEZ RÉSERVER VOTRE PLACE: [secretary@pencilartsociety.com](mailto:secretary@pencilartsociety.com)**

Allison Fagan, MPAS enseigne le crayon de couleur depuis plus de vingt ans aux adultes et aux jeunes étudiants. Son travail a été récompensé à maintes reprises et est apparu dans plusieurs livres et magazines reliés au monde du crayon. Elle est aussi une artiste collectionnée dans le monde entier.

Cet atelier permettra aux participants de tracer et colorier une rose dans une tasse de thé en verre sur un papier Stonehenge noir.

Les étudiants devront apporter avec eux la liste des items suivants:

- Les crayons Prismacolor Premier suivants:
  - 938 blanc
  - 914 creme
  - 939 peche
  - 994 process red
  - 930 magenta
  - 924 rouge crimson
  - 937 rouge toscane
  - 936 slate gris
  - 1005 limepeel
  - 911 olive vert
  - 904 true blue
  - 1072 gris francais 50%
  - 941 light umber
  - 1034 goldenrod
  - 943 ochre brulé
- taillon crayon
- pinceau
- efface blanche et efface mie de pain

Les photos de références, les papiers et les encouragements seront fournis.

## POUR CEUX ET CELLES QUI VIENNENT DE L'EXTÉRIEUR

### [Aéroport international d'Ottawa](#)

[Hotel Radisson](#) – un 3 étoiles situé à environ 2.8 km du centre Saint Brigid's pour les arts ([map](#))

[Hotel Sheraton](#) - un 3 étoiles situé à environ 2 km du centre Saint Brigid's pour les arts ([map](#))

[Courtyard Marriott](#) - un 3 étoiles situé à environ 0.5 km du centre Saint Brigid's pour les arts ([map](#))

[Avalon Bed & Breakfast](#) - un B&B situé à environ 1.8 km du centre Saint Brigid's pour les arts ([map](#))

[McGee's Inn Bed & Breakfast](#) - un B&B situé à environ 1.3 km du centre Saint Brigid's pour les arts ([map](#))

## UNE VISITE DES SITES HISTORIQUES D' OTTAWA

Voici une carte fabuleuse du centre-ville d'Ottawa, qui montre comment se rendre à la plupart des attractions suivantes dans cette belle ville:

- [Byward Market](#)
- Galerie Nationale Du Canada [National Gallery Of Canada](#)
- Basilique Notre-Dame [Notre Dame Basilica](#)
- La Cote Du Parlement [Parliament Hill](#)
- Hotel Du Chateau Laurier [Chateau Laurier Hotel](#)
- Le Canal Rideau [Rideau Canal](#)
- Le Musée Bytown
- Le Musée Canadien De La Nature [Canadian Museum Of Nature](#)
- Le Musée Canadien De La Guerre [Canadian War Museum](#)
- Le Centre National Des Arts [National Art Centre](#)
- La Librairie Et Les Archives Du Canada [Library And Archives Of Canada](#)
- La Court Supreme Du Canada [Supreme Court Of Canada](#)
- [Haunted Walk](#)

## DANS UN ENTRAÎNEMENT 15 MINUTES DU CENTRE-VILLE D'OTTAWA

- Le Parc [Rockcliffe Park](#)
- Le Musée Canadien De L'aviation Et De L Espace [canadian Aviation And Space Museum](#)
- [Rideau Hall](#)
- [24 Sussex](#)
- [Mud Lake](#)

## À GATINEAU, JUSTE L'AUTRE COTÉ DE LA RIVIÈRE OTTAWA

- Le Parc [Gatineau Park](#)
- Le Musée D'histoire Canadienne [Canadian Museum Of History](#)
- Le Casino Du Lac Lemay [Casino Lac Leamy](#)